



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါယုၤ ၂၈ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-67-11

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- ကွဲးထီၣ်ဆၣ်အပူၤ SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံလၢသဝီပူၤအယိ သဝီဖိဘၣ်ဒိသၢဂၤ, လါအိးကထိဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ကွဲးထီၣ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂ သီ, ဂီၤခိၣ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ဒိၣ်ချံသးရ့ၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၂) ခးလီၤ (၈၁) မမ ကျိဖးဒိၣ်ချံဆူ ဂ--- သဝီ, ငပိတီကရူာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံတဖျါလီၤတံာ်လၢ သဝီဖိတဂၤ အဟံၣ် ဒီး သဝီဖိဘၣ်ဒိ သၢဂၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိတဖျါန့ၣ် လဲထီၣ်ကွဲးထီၣ်ဆၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်လၢ ကကူၤစါယါတျါသးအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. လၢခံ သဝီဖိလၢ အဘၣ်ဒိအကျါတဂၤ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးနးဒိၣ်မးအယိ ဘၣ်တၢ်ဆုၤခိအိၤဆူ သထူၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ် လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံအယိ သဝီဖိဘၣ်ဒိသၢဂၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမ့ၢ်နံၣ်မ့ၢ်သီ	လါအိးကထိဘၣ် ၂၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ဂ--- သဝီ, ငပိတီကရူာ်, ကွဲးထီၣ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ			
မံၤ	စီၤဃ---	နီၢ်င---	နီၢ်ဆ---
သးနံၣ်	၄၁ နံၣ်	၃၂ နံၣ်	၄၄ နံၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၤဖဲ လါဖျါတြၢ်အါရၢ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အိၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ ပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟံၣ်ဒိၣ် ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖျါဖဲလါကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖျါအမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖျါန့ၣ် တၢ်မၤလီၤ ဘၢအိၤလၢ အဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်အိၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်မုၢ်	ပိၣ်မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ	ကညီ
ထီၣ်ပုၢ် / သဘျုး	ထီၣ်ပုၢ်	ထီၣ်ပုၢ်	ထီၣ်ပုၢ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါ	တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါ	တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါ
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံးမုၢ်ဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ဂ--- သဝီ	ဂ--- သဝီ	ဂ--- သဝီ

ပုၤလၢအမၤအၢပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရုၢ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ / သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်ချ့သးရုၢ် (ခမရ) နိၣ်ဂံၢ် (၂)	အိၣ်ဟဲလၢသထူၣ်ဝှံ သးကလၢၤ, အိၣ်ဆိ လီၤသး တစိၣ်တလီၤဖဲ လဲၣ်ပဲပုၤသးကလၢၤ လၢအိၣ်ဖဲ ဂ--- သဝီ	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစိ

၁. ရဲပုၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထိန်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.
 လီၤကဝီၤခိၣ်န့ၢ်တဂၤ (တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါအယိ တဟ်ဖျါထီၣ်မုၢ်ဒါလီၤလးဘၣ်) ဒုးသ့ၣ်ညါဆိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၢ်လီၤ. ဝံၤအလီၤခံ KHRG ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိ လဲၤလၢ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဒီး မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး စီၤဃ--- ဒီး နီၣ်C--- န့ၢ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.
 လၢတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်အပူၤ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိ ခံၤ ဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤလၢ အနီၣ်ကစၢ်န့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်

ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.
 ဖဲလါ အိးကထိဘၣ် ၂၂ သီ ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခီ ၇ န့ၣ်ရံၣ်ဃာ်ဃာ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၣ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်ချ့သးရုၢ် (LIB) နိၣ်ဂံၢ် (၂) အိၣ်ဟဲလၢ သထူၣ်ဝှံသးကလၢၤ အိၣ်ဆိလီၤသး တစိၣ်တလီၤဖဲ လဲၣ်ပဲပုၤသးကလၢၤလၢ အိၣ်ဖဲ ဂ--- သဝီပူၤန့ၣ် ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်ချ့ (၈၁) မမ လၢဟီၣ်ကဝီၤအပူၤဒီး ကျိၤဖးဒိၣ်ချ့တဖျါန့ၣ်လီၤတံၢ်လၢ ဂ--- သဝီ, ငပိတီကရူၢ်, ကွဲးထိကီၢ်ဆၣ်, ဒူသထူၣ်ကီၢ်ရုၢ် လၢကညီဒီကလုာ်စၢဖျိကရၢ (KNU) တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ SAC ခးလီၤ ကျိၤဖးဒိၣ်ချ့အါဖျါအယိ သဝီဖိတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် စီၤဃ--- လဲၤအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢ အဟံၣ်ဖၤလၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ် ကျိၤဖး ဒိၣ်ချ့တဖျါ လီၤတံၢ်ဘၣ်အဟံၣ်ဖိခိၣ်ပိၣ်ဖးထီၣ်ဒီး ဘၣ်ဒိစီၤဃ--- ဃုာ်ဒီး ပိၣ်မုၢ်ခံၤလၢ အိၣ်ခူသ့ၣ်လၢဟံၣ်ဖၤလၢန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဘၣ်ဒိ ခဲလၢအိၣ်သၢဂၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤပိၣ်မုၢ်ခံၤလၢ အဘၣ်ဒိန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ နီၣ်C--- ဒီး နီၣ်ဆ--- န့ၣ်လီၤ.

ဖဲနီၣ်ခ--- ဟးဟ့ၣ်နီၣ်လီၤလံာ်ကွဲးမုၢ် (လၢတၢ်သံမူးအဂီၢ်) အဆၢကတီၢ် အနၢ်ဟူကျိဖးဒိၣ်ချံသိၣ်ဒီး လဲၤအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢ စီၤဃ--- အဟံၣ်ဖၤလၢဒီး အဘၣ်ဒိတပူၤဃီဒီး စီၤဃ--- န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲနီၣ်ခ--- အိၣ်ခိး သိလ့ၣ်လၢကလဲၤဆူကွဲးထီၣ်ဝုၢ်အဆၢကတီၢ် အနၢ်ဟူကျိဖးဒိၣ်ချံသိၣ်ဒီး လဲၤအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢ စီၤဃ--- အဟံၣ်ဖၤလၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိတပူၤဃီဒီး နီၣ်ခ--- ဖဲန့ၣ်လီၤ.

ကျိဖးဒိၣ်ချံဝီၣ်ဖးထီၣ်အကူအခီ ဘၣ်န့ၣ်လီၤလၢ စီၤဃ--- အစုထွဲဒီး အယံကၢဝဲန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံအကူအခီဘၣ်နီၣ်ခ--- အစုထွဲ ဘၣ်ဆၣ် တဘၣ်ဒိ နးနးကျိးကျိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်ခ--- န့ၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံအကူအခီဘၣ်ဒိအခိၣ်သ့ၣ်ဃံဒီး အသးသမူအတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဆုၢ်သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိသၢၤအံၤလၢ (SAC) ကွဲးထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. သန့ကွဲး ကွဲးထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်အံၤ တၢ်ကူစါယါဘျါတၢ်ပီးတၢ်လီၤတအိၣ်လၢလၢလီၢ်လီၢ်လၢ ကကူစါယါဘျါစီၤဃ--- ဘၣ်အယိတဒုးထီၣ်အိၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်ဒီး ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ခိကူအိၣ်ဆူ (SAC) သထူၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလီၤယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် စီၤဃ--- အံၤအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတကိညါလီၤဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲလၢအိၣ်ကထိဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ် ဖဲ ဂ--- သဝီ, ငပိတီကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ခူသထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တကပဟ်ဖျါထီၣ် သဝီဖိလၢ အမံၤမ့ၢ် နီၣ်ခ---ဒီး တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတကပဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိလၢ အမံၤမ့ၢ် နီၣ်ခ--- အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ SAC ဒိၣ်ချံသုးရဲၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၂) အိၣ်ဟဲလၢ သထူၣ်ခွၢ်သုးကလၢၤ အိၣ်ဆီလီၤသး တစိတလီၢ်ဖဲ လဲၣ်ပဲၤပုၤသုးကလၢၤလၢ အအိၣ်ဖဲ ဂ--- သဝီပူၤန့ၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံအယိ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဒိဝဲန့ၣ်လီၤ.. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ဖဲစီၤဃ--- ဒီးကူစါယါဘျါသးလၢတၢ်ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ်, အဒိးန့ၣ်ဘၣ် ၁၅၀,၀၀၀ ကွဲးလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤကရူၢ်ခဲဖုအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ စီၤဃ--- ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ “အဝဲသ့ၣ် (SAC သုးဖိတဖၣ်) မ့တခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံဒ်အံၤလၢဘၣ်ဒု ကဂ့ၢ်ဒိၣ်မး. ခဲအံၤ အဝဲသ့ၣ်ကခးလီၤတၢ်အခါဖဲလဲၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်အယိ ပမံတဘျီ

ဘၣ်.” အဝဲဟံၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ “စးထီၣ်လၢယဘၣ်ဒိန့ၣ် ယလဲၤမၤတၢ်တကဲလၢဘၣ်ဒီး ကဲထီၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢ ယတၢ်လုၢ် အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”



တၢ်ဂီၤတဘျဲအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၣ်အိၣ်ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ် ဖဲ ဂ--- သဝီ, ငပိတီကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထုၣ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိလၢ အမံၤမ့ၢ် စီၤဃ--- လၢအဘၣ်ဒိ ဒီဖျါ လၢ SAC ခိၣ်ချ့သးရဲၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၂) အိၣ်ဟဲလၢ သထုၣ်ဝဲသး ကလၢၤ အိၣ်ဆီလီၤသးတစီၢ်တလီၢ်ဖဲ လဲၣ်ပဲၤပုၤသးကလၢၤလၢအအိၣ် ဖဲ ဂ--- သဝီပူၤန့ၣ် ခးလီၤကျိ ဖးဒိၣ်ချဲအသိန့ၣ် လီၤ.. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပုၤလၢအစံးဆၢတၢ်တဖၣ်မ့ၢ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢ အလဲၤခိဖျါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ခံၤလၢကံၤဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဒ်တၢ်လိၣ်အိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အာၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.